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Cap Vermell , 
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Editorial 2 

Portal et 

Corn dèiem el mes passat, les eleccions del mes dc juny ens dugueren una 
nova configuració de l'equip de govern municipal, amb l'entrada del PSOE i la sortida 
del PP, mantenint-se UCAP corn a força hegemònica. 

Des del primer moment, els qui mantenim algun tipus de relació amb la políti
ca local ens hem pogut adonar que l'eufòria postelectoral dels vencedors s'ha traduït 
en una mena de supèrbia indissimulada. Sembla com si l'augment de suport electoral 
hagués suposat la concessió als nostres governants municipals d'una patent de cors 
que justificaria qualsevol actuació. Però, a més, aquest poder absolut de què se senten 
investits, hauria suposat també una actitud de menyspreu cap a la crítica i la discrepància, 
vengui d'on vengui .I tot amb la connivència del PSOE, un partit que en la legislatura 
passada criticava les formes de governar d'UCAP-PP i que ara s'ha embarcat en un 
vaixell municipal que no sols no ha canviat de rumb sinó que fins i tot ha endurit el seu 
tarannà i es mostra menys permeable i dialogant. 

L'assumpt~.;, dc tots conegut, dc l'urbanitzable de Cala Gat (Sectpr 2) n'és un 
botó per mostra, de tot el que venim exposant. La pregunta sorgeix inevitable: Com 
pot el PSOE mantenir un pacte de govern que; corn a primera mesura de caire urbanístic, 
el que fa és incomplir els acords signats amb UCAP? O no és un incompliment 
escandalós, la promoció d'una urbanització a una zona tan emblemàtica com és el turó 
dél Far de Capdepera? Recordem que el_pacte entre els dos partits avui en el govern 
manifesta expressament que s'aprovarien les Normes Subsidiàries de Capdepera, 
prioritzant la limitació del creixement urbanístic i la preservació de les àrees 
naturals. 

D'altra banda, el que tampoc s'entén és que dins el programa de la mateixa 
UCAP es parli de limitar el creixement urbanístic, no autoritzar construccions en 
àrees naturals, incrementar el control i la disciplina urbanística, i a la pràctica en resulti 
una actuació en sentit diamentralrnent contrari. Els subterfugis de caire legal, els 
maquillatges dialèctics o les hipotètiques compensacions i beneficis que se'n deriven, 
no són sinó focs d'artifici. La realitat, la crua realitat dels fets, és que els interessos 
econòmics, el beneficis particulars i l'especulació urbanística segueixen comptant més 
que el bé comú. 

Molt es parla dc saturació poblacional, de mancança de serveis, d'escassesa 
de recursos, de desbordament de les infraestructures i, el que és més important, de 
pèrdua de qualitat de vida, però, davant tot això, els nostres governants, UCAP en 
aquest cas (amb la inestimable i previsible col-laboració del PP) segueix pensant que 
el que ens convé és seguir creixent. Creixent i creixent .. . fins a l'infinit. 

D'això se'n diu fugir cap endavant. 
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Plaça 
des 

Sil¡jar 

Festes 
Des que vàrem sortir, el mes 

passat, Cala Rajada i Capdepera han 
viscut el seu periple festiu més intens. 
Del Carme a Sant Bartomeu és una 
època de l'any en què hem après a 
conviure amb la bauxa gairebé diària i 
a fer-la compatible amb la feina. 

De les festes d'enguany us en 
donam compte en un altre lloc d'aquest 
número. Quedi dit, però, que han 
transcorregut dins una línia molt 
semblant a la d'anys passats (la pólvora 
ja fa molts d'anys que està inventada) . 
En tot cas, constatam la desaparició 
d'alguns actes més o menys 
emblemàtics (artefactes marins, canti 
qui vulgui ... ) sense cap alternativa 
interessant. 

Recomanam una pluja d'idees . 

Cala Gat 
Com haureu pogut llegir en el 

Portalet, una de les notícies de què més 
s'ha parlat últimament és la que fa 
referència a la possibilitat d'urbanitzar 
el sector comprès entre l'avinguda de 
Cala Gat i la carretera del Far (conegut 
com a Sector 2). Això permetria una 
parcel·lació i la consegüent construcció 
de 27 habitatges, tot i que, a partir de la 

seva consideració de sol urbà és de 
preveure que s'hi poguessin aixecar 
fins a tres plantes en cadascun d'ells. 

Aquestes coses (vegeu 
l'exemple de Cala Mesquida) se sap 
com comencen però no com acaben. 
Els 150 habitants prevists per a la nova 
zona urbana, poden multiplicar-se com 
els pans i els peixos. 

De moment, i això sí que és una 
realitat indefugible, ha estat el mateix 
Ajuntament de Capdepera, i no els 
propietaris dels terrenys afectats, el 
que ha recorregut la possibilitat de 
desclassificar aquest polígon i deixar
lo com a sòl rústic. I com que la cosa 
s'havia entrebancat en un empat tècnic 
entre detractors i defensors de la 
proposta, va ser el batle, amb el seu vot 
de qualitat, qui va voler deixar clar qui 
comanda a can Ribot. I és que el nostre 
Ajuntament vetlla pels interessos de 
tots i "cada un" dels seus ciutadans. 
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Habitants 
Una de freda i una de calenta. 

Ara l'Ajuntament, promotor 
d'urbanitzacions, ens diu que vol limitar 
el sostre poblacional en 63.7 48 
habitants . Això suposa adaptar-se al 
Decret de Regulació de Capacitat de 
Població. 

D'entrada, la quantitat ens 
sembla escandalosa, es miri com es 
miri. Si es refereix a la població de dret, 
seria senzillament insuportable. Si es 
referix a la població de fet, durant la 
temporada tuística, comptant habitants, 
places legals i places il·legals, el primer 
que caldria aclarir és si no fa estona 
que ja ens hem passat del límit proposat 
i si el que haurem de començar a fer no 
és esbucar cases. 

Na Lliteres 
Una de les mogudes d'aquest 

estiu ha estat la que s'ha produït, molt 
espontàniament, contra l'ocupació del 
mollet de na Lliteres per part dels 
concessionaris de l'explotació d'aquella 
zona. 

Les protestes dels usuaris 
habituals contra el que es considerava 
un abús, i fins i tot un ultratge, de 
moment ha acabat amb una visita de la 
inspecció de Costes que, a la vegada, 
s'ha traduït en una limitació de lie.spai 
ocupat per les taules i cadires del bar. 

Tristament, els drets dels 
ciutadans sols es poden fer valer 
mitjançant denúncies i protestes, sense 
que els responsables actuïn d'ofici. Ara 
caldrà vigilar que no es torni a la situació 
de començaments d'estiu. 
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Barques 
Ja ens hi hem feferit en altres 

ocaswns: mentre la flota 
d'embarcacions menors es manté més 
o menys estable, la de barques 
d'arrossegament, els "bous", no ha fet 
sinó disminuir en els últims anys. Ara 
hem de donar compte de la baixa de 
l"Aguilica li", un vaixell que se n'ha 
anat a Palma i que ha deixat la flota 
local reduïda a tres unitats .No fa tant 
que eren dotze els "bous" amb què 
comtàvem i el nostre era el segon port 
de les Balears . Avui ... 

Més 
Més barques, vaixells, iots, i 

especialment motos aquàtiques. És a 
dir, artefactes marins que envaeixen 
la costa i, el que és més greu, les 
platges. Sensequeningúsembli voler
ne exercir el control, la proliferació 
certament preocupant d'estris per a 
navegar, ha esdevingut un factor de 
contaminació molt greu i una 
sobreocupació de zones que 
tradicionalemnt s'havien considerat 
reservades als banyistes. Avui per 
avui, l'Agulla, l'Agulló o Cala Gat 
resulten, en molts de moments, 
perilloses, pet la proximitat 
d'embarcacions que no solen resp~c
tar els límits de navegació que 
s'imposen pr<?p de la costa. 

Plaça 
La plaça de l'Orient ens ha 

donat peu a fer tanta literatura que, 
per ella tota sola, hauria permès 
d'escriure'n un llibre, o una petita 
enciclopèdia . Ja haureu vist, 
recentment, com "allò" que havia 

nascut i crescut devora el coll de 
l'aljub, i que deien que seria una pèrgola, 
ha desaparegut. Definitivament? 
Temporalment? Qui ho sap? Ara 
sembla que ha sortit un antre diferent 
al primer, més baixet i d'altre color, 
amb uns bancs semblants ala que 
substituïren al predrís. Quedarà així? 
Se'n farà una de nova? Hi naixeran 
esclata-sangs? 

Abocador 
Quan molts crèiem que 

l'abocador de fems de Capdepera era 
ja història, aquest, ara i adès, se'n 
cuida de recordar-nos la seva 
existència en forma de foc. El passat 
dia 17 els avions hagueren d'apagar
lo altre cop, en un incendi que sembla 
que va esso/ intencionat. 

No s'havia destinat una parti
da no sabem de quin organisme per a 
la definitiva regeneració d'aquell 
espai? 

Eclipsi 
Capdepera no fou aliè al 

fenomen de l'eclipsi de sol del dia 11 
d'agost. Igual que a la resta d'Europa, 
es creà una gran expectació, per bé 
que aquí només fou parcial. La festa 
del Sol Negre, com s'anomena 
popularment el aquest fenomen celest, 
omplí els carrers . de gent amb tota 
mena d'artilugis per observar el Sol, 
malgrat les recomanacions dels 
metges que aconsellaven no mirar 
directament per evitar danys als ulls. 
No tenim constància de cap damnat. 
El comentari del dia era si s'havia vist 
l'eclipsi i com ho havien fet. 
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Fulletons 
El Patronat Municipal de 

Turisme, Cales de Capdepera ha 
publicat dos fulletons . El primerno és 
sinó el programa de la setmana del 
turista que es durà a terme entre els 
dics 15 i 21 de setembre, amb un 
programa variat, semblant al d'anys 
anteriors. Concerts de la coral, bandes 
de música de Marratxí i Capdepera, 
grups musicals, ball de bot, etc ... 
També hi haurà una paella "gegant" i 
torneigs de tennis. Les festes es fan a 
CalaRajada(dell5 all9)iaCanyamel 
(del 19 al 21). I ja som a l'onzena 
edició. 

L'altre fulletó duu pernom GET 
FIT "Vacaciones activas en Cala Ra
jada, Canyamel, Font de sa Cala i 
Cala Mesquida", recollint una sèrie 
d'alternatives esportives que 
s'ofereixen als turistes en el nostre 
municipi. A més de la presentació de 
l'activitat hi ha un recull d'adreces 
d'empreses dedicades a cada esport . 
L'obra compta, com és habitual, amb 
nombroses fotografies a tot color i 
fotomuntatges en clau d'humor.El text, 
en castellà, deixa molt que desitjar. 

Màfia? Intol·lerància 
L'atemptat sofert per n'Antoni 

Palmer "Fabio", editor de la revista 
local Faxdepera, ha estat un cop 
baix als qui pensaven que vivíem en 
una societat toHerant, democrà
ticament desenvolupada, que 
acceptava un cert grau de crítica. 
Però vet aquí que no, que hi ha temes 
intocables i gent exaltada que no 
accepta el joc democràtic i la llibertat 
d'expressió. 

No cal dir que, sigui una 
pnhlic;:~ció o l'<tltrél , sempre hi ha el 
dret a la discrepància cap a la seva 
línea editorial i mecanismes per opi
nar des de les mateixes revistes. 
Pero, a Capdepera, hi ha gent que no 
dubta d'intentar imposar-se des de la 
por i la intol·leràcia. Desitjam que es 
trobin els responsables de la malifeta 
(trets contra els vehicles del periodis-
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ta), i no seria de més que els instigadors, 
directes o indirectes, fessin repàs de 
consciència, si es que en tenen. 

Els regidors del PSM i Es Grup 
emeteren sengles comunicats 
solidaritzant-se amb Fabio, com 
nosaltres mateixos. Es Grup reclamà la 
celebració d'un ple extraordinari del 
qual en sortís un comunicat conjunt "de 
totes les forces democràtiques rebutjant 
aquests tipus d'actuacions violentes que 
trastoquen la convivència dins el nostre 
municipi, i se solidaritzi amb la labor 
informativa desenvolupada per Antoni 
Palmer" 

I Jornades Turístiques 
Dia 2 7 d'agost tingué lloc la pr i

mera jornada turística "Cales de 
Capdepera" sota el títol d' "El model de 
Turisme al nostre municipi", a l'hotel 
l'Illot Park de Cala Rajada. La taula 
rodona comptà amb les intervencions 
d'Ignasi Esteve, com a president de 
l'Associació Hotelera; Antoni Munar, 
gerent de la Federació Hotelera, qui 
parlà d' "El paper dels tours operadors 
i hotelers al nou model de turisme"; 
Miquel Alenyar, economista, director 
de l'Obra Social de "Sa Nostra", qui ho 
féu sobre "Repercussions econòmiques 
i socials dels diferents models turístics"; 
Joan Pascual, qui dissertà sobre "El 
paper de les administració local dins un 
municipi turístic". Després de les 
diverses intervencions hi hagué un petit 
debat i la cloenda de les jornades a 
càrrec de l'honorable Conseller de 
Turisme, Celestí Alomar. 

Concerts 
En el marc de les festes de Sant 

Roc i Sant Bartomeu, poguérem gaudir 
de distints concerts de música a càrrec 
d'agrupacions locals. 

El primer l'oferiren Bàrbara 
Femeníes i Ma Antònia Gomis, dia 8 
d'agost, a l'església del Carme de Cala 
Rajada, sotaeltítolde "Nit d'estils", que 
oferiren un programa molt variat i 
entretingut, amb diverses cançons i 

fragments d'òpera famosos. 
Dia21 d'agost, la Coral s'Alzinar 

ens oferí el seu tradicional concert de 
Sant Bartomeu a l'església parroquial 
de Capdepera, amb un notable èxit de 
públic i un ampli repertori de caire 
operístic. N'Elionor Gómez-Quintero, 
com sempre, en fóu la directora. 

Un altre acte musical tingué lloc 
en el magnífic marc de la Torre de 
Canyamel, on resultà del tot insuficient 
l'espai, amb moltes persones al carrer 
sense poder accedir al restringit recinte. 
La música la posaren K ym Amps i 
Poema Harmònic, amb un repàs al 
repertori 
barroc 
per a cor 
d e 
cambra. 

Per últim, 
dia 25, a 
la plaça 
des Sitjar, 
la Banda 
de Músi
ca de 

~ 
donà el 
s e u 
tadicional 
concert 
de festes, sota la batuta del nou direc
tor, Joan Martorell. El programa mesclà 
pasdobles, peces clàssiques i d'altres 
més actuals, demostrant un bon nivell 
musical. Molt comentada fóu la 
presència d'antics membres de la ban
da que per diversos motius l'havien 
abandonada i ara, sota la presidència 
de Llucià Serra, tornen a sonar. 

Sahrauís 
Tres nins sahrauís, Dan Salama, 

Ahmed Zubeil i Chej Baba, han passat 
dos mesos d'estiu amb famílies 
gabellines, en el marc de la campanya 
promoguda per l'Associació d'Amics 
del Poble Sahrauí i que permet a 200 
nins (a les Balears) sortir dels 
campaments del desert argelià, quan 
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les temperatures són especialment altes 
(arriben als 50 graus). Dia 25 d'agost 
tingué lloc a la Sala de reunions de 
l'Ajuntament la reunió preparatòria dc 
la partida d'aquests infants . Davant 
l'interès manifestat per diverses famílies 
per acollir al·lots i al·lotes el proper 
estiu,se celebrarà una reunió informa
tiva, a més hi ha la disposició de 
l'Ajuntament per ajudar a la continuïtat 
de l'experiència. Els nins manifestaren 
una bona adaptació, no registrant-se 
cap problema de convivència, malgrat 
les diferències culturals i socials. Les 
famílies acollidores també mostraren 

la seva satisfacció per l'experiència. 
Enguany una nina serà becària i 

romandrà el curs escolar a Capdepera, 
per a fer estudis d'Ensenyança 
Obligatòria 

Cap Vermell 
la lectura més refrescant 
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- Cada any sóc un any més vell, 
Roc. 

-Sí,ijotambé, Tomeu,peròno 
sé on em surts, tu, ara. 

- Que la festada d'estiu em 
guanya. Vull guaitar per tot i cada pic 
em costa més. 

- Idò jo, ja veus, encara aguant. 
I fins i tot trob que encara hi falta cosa. 

- Reputes, tu! Què prens la 
viagra aqueixa, Roc? 

- No necessit viagres ni cap 
altre estimulant, encara. Jo, amb el 
cafè entenc prou. 

-Jo crec que més que no afegir
hi coses fa falta una renovació d'idees. 
Mantenint la filosofia i l'esperit actuals, 
no faria res que s'innovàs una mique
ta. 

- A mi que no em toquin la 
processó del Carme, i els focs, i les 
havaneres, i la berbena del moll i ... 

- I tot. Tu no vols que et toquin 
res. 

- .. .i el rock -xop, i la vetllada de 
jazz, i més foc~ artificials, i la berbena 
de Capdepera i el sopar a la fresca i la 

nit del foc ... 
- I què més, Roc? 
-Tomeu, jo ja hi he dit la meva. 

A mi ja em van bé així, les festes. 
-:. ~ a mi també, Tomeuet, i a mi 

també. De tot el que has dit, jo tampoc 
no llevaria res . Ara, no em diràs que 
els jocs platgístics o la berbena de la 
plaça dels Pins, no són ben prescindi
bles. 

- Clar que sí, com les paelles . 
-Ah no! Les paelles no me les 

toques, tu! Quina culpa entenc jo que 
mai hagi estat menjadora, la que tu 
fas? Estic cansat de dir-te que no hi 
has de posar primer la tomàtiga que la 
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ceba. No n'aprendràs mai. 
- Mira, el que passa és que el 

jurat no és capaç d'apreciar les meves 
subtileses culinàries. 

- Ja, ja ... jo el que veig és que 
tothom grata allà on li pica. A la gent 
major no li interessa la vetllada de 
l'Agulla, al jovent no li interessen les 
berbenes de la tercera edat, n'hi ha 
que no s'acosten a les vetllaries de fer 
llata, alguns s'entusiasmen amb la 
Coral, i què t'he de dir, que fer el gust 
de tothom és molt difícil. 

- Amb això tens raó. De fet, 
enguany s'han suprimit, per exemple, 
els artefactes marins i el canti qui 
vulgui, i no ha passat res. 

-A més, tot ja està inventat, i 
trobar alternatives originals es fa cada 
cop més difícil. 

- Potser del que es tracta és, 
precisament, de reduir el programa o 
de concentrar-lo una mica més en dies 
determinats . Si no és gent que estigui 
de vacances, la gent que fa feina no 
pot anar pertot. 

- Hi ha veus que reclamen que 
les festes es polaritzin al voltant del 
Carme i de Sant Bartomeu ... 

- Però n'hi ha que diuen que 
Sant Roc no es pot tocar per res, 
perquè, al cap i la fi, és el patró de Cala 
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Rajada. Ara, si el calendari laboral no 
ho contempla així, fa mal anar a ballar 
el dia abans, quan un s'ha d'aixecar a 
les set del matí per anar a treballar. 

- Jo crec que també hi una part 
psicològica. És cert que la plaça dels 
Pins és molt gran i la gent no s'hi veu, 
però per sant Bartomeu la mateixa 
gent també ha de matinejar i perd el 
cul per ballar fins a la mala hora. 

- Per mi hem parlat moÍt i no 
hem dit res. 

- Com que no hem dit res, 
Tomeu? 

- Que no hem arribat aclarir si 
sobren o falten festes, ni com han 
d'esser, ni hem oferit cap alternativa 
concreta. 

- Bé, nosaltres no som de la 
comissió. A més, això és com el futbol, 
que tothom en sap més que 
l'entrenador. 

- De la comissió pot esser-ne 
qui vulgui. 

- Sí, això diuen, però no estic 
convençut que sigui tan fàcil entrar-hi, 
o al menys fer valer opinions diferents 
de les "oficials". 

-No ho sé, no m'hi he ficat niai 
i no puc dir res. En tot cas, es tracta 
d'una gent que fa molta feina. Això no 

es pot negar. 
- Idò no ho neguem. Jo, de tota 

manera, pens seguir anant-hi a festa. 
Fins que el cos en vulgui. El que passa 
és, que com et deia, de cada any el cos 
en vol manco. 

-Au, au! El que has de fer és 
cuidar-te una mica més i no pegar les 
panxades que pegues, que tota la plaça 
d'es Sitjar et mira com menges . 

- Saps que et sé dir, Roc? 
- Que em saps dir? 

nats 
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- Que facis els comptes a ca 
teva. Mem si un dia de festa una 
persona no pot fer un extraordinari. 

- Per mi tu en fas més de dos, 
d'estraordinaris. 

-Que ho deixis córrer, et dic. Ja 
pareixes la meva dona. 

- Idò deixem-ho córrer. Molts 
d'anys, i bon profit, Tomeu. 

-Molts d'anys. I fins l'any que 
ve, Roc. 

dia 3, Laura Loshuertos Esteva, de Carlos i Maria 
dia 21, Noelia Pérez García, d'Antònia i Gertudris 

dia 27, Juan Luis Flaquer Linares de Joan i Dolares 
dia 30, Ivan Lareu Valderrama, de Manuel i Rocio 

casats 
dia 12, Bruno Rudolf Beilfuss amb Luisa Adame Barragan 
dia 13, Minervino Mon tell Hagrnann i natalie I vy Ravlich 
dia 31, Bonifaci o lópez Perera amb Laura Bou Torrents 

finats 
dia 28, Catalina Ferriol Galmés (1920) 
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Ofe,vte1/ tL'~u,v 
deL ~~wuw~ ~ VAvt 

Les festes d'estiu són una bona excusa per dur al poble 
propostes culturals i artístiques , que brillen per la seva absència la 
resta de l'any. 

El nostre poble, dissortadament, no gaudeix d'una programació 
estable pel que fa a exposicions de pintura, concerts musicals o 
conferències. Més aviat la cosa funciona així com surt, segons 
dèries del moment o propostes esporàdiques. Punt i apart suposa 
el programa Un hivern a Mallorca (a Capdepera en el nostre 
cas), pensat per als nostres visitants i que té escassa incidència en 
la vida cultural del poble. 

Però som a festes i , aquí sí, tenim un grapat d'ofertes que 
moltes vegades es tuden, no per demèrit dels seus autors sinó per 
desenvolupar-se en llocs i espais inadequats, però ja se sap que a 
les festes tot hi cap, deslluint-les llastimosament. 

Pel que fa als actes musicals s'ba de dir que , Jncertadament 
o no, han estat les Juventuts Musicals de Capdepera les que han fet 
la feina d'oferir un poc d'ambient. I dic encertadament o no, perquè 
inicalment organitzaven concerts quasi mensualment, proposant un 
programa coherent i xtens al llarg de l'any, que tenia com a 
cuJminació el cicle de concerts dels jardins de sa Torre Cega. Ara, 
aquesta programació s'ha diluït, concentrant-se l'activitat en les 
Serenates d'Estiu , les quals, i això s'ha de dir i reconèixer, gaudeixen 
d'un prestigi ben guanyat (ja sabeu que Capdepera té poc ressò 
a la premsa illenca). No és cap crítica, ans el contrari no us podeu 
imaginar com valor la vostra tasca ... Esper que duri molt de temps! 

Pel qtte fa a les sales d'exposicions això, com que depèn 
directament de l'Ajuntament, són ~gues d'altre paner. Aquí sí que 
funciona la cosa per pura improvització. Tret de les festes, hi ha 
quasi el no res. No es veu gaire iniciativa pròpia. 

Tenim'per les festes alguns pintors, fidels al seu públic, que 
ens ofereixen la seva obra. Enguany, amb tres sales d'exposició, 
hem pogut veure molta pintura. 

A Ca'n Creu d'Inca exposaren Carmen Sanchez, amb 
pintures a l'oli de paisatges mallorquins· Joan Nebot "Rai" amb una 
completa gamma d'obres que abasten l'oli el dibuix i l'aquarel-la, 
tidel a la seva temàtica habitual; Bàrbara Sirer Gara u amb pintures 
a l'oli dc paisatges locals i pobles de Mallorca. A la mateixa seu 
poguérem veure-hi l'obra de pauma oferta pel Club de Gent Gran 
Ca Nostra de Capdepera, recuperant models antics. 

A Ca'n Piricus exposà Giovanni-Antonio Ladu. 
Per últim a la Sala Municipal hi exposaren Maria Magda

lena Triai Tugores, obres fetes amb paleta i una temàtica dominant 
de composicions de flors.En el mateix espai també hi exposaren, 
conjuntament, Miquel Rosselló i Margalida Forteza. 

Com podeu comprovar, de tot i molt. No sé si, fins i tot, algú 
s'embafà d'art durant les festes. Jo almanco vaig ben servit. 
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~~-----------------------------------------------
Senyors Albert Bover, Horacio Fumera i David Xirgu: 

Em permet la llibertat, tot i no conèixer-nos, de 
adreçar-me a vosaltres, per demanar-vos disculpes pel que 
va passar al moll de Cala Rajada el proppassat 16 de juliol, 
dia de Sant Roc, amb motiu del concert de jazz que se 
suposa que havíeu d'oferir. Sí, ja sé que tocàreu, però -
vosaltres i jo també ho sabem- allò no va ser un concert ni 
res que se li assemblàs. I no per culpa de vostra, evidentment. 

En primer lloc us deman disculpes en nom de 
l'organització - sense que l'organització m'hagi demanat 
que ho feiés- per haver-vos posat de teloners de la vetlada. 
A no ser qui hagués algun motiu que em sigui desconegut 
(com que havíeu de tornar a Barcelona molt d'hora o 
alguna cosa semblant), no puc entendre que l'ordre 
d'actuació fos el que s'establí. Crec que cap aficionat a la 
música ho podria entendre. 

En segon lloc, us deman disculpes per haver-vos fet 
tocar en una via pública, emnig d'un trànsit més dens que 
el de la carretera de Manacor. Com poguéreu comprovar, 
la gent va aprofitar la vostra actuació, a més de per anar 
i venir, per fer tertúlia davnat l'escenari i contar-se els focs 
d'artifici que acabava de veure, coin si parlàs de l'argument 
d'una novela d'Agatha Christie. 

En tercer lloc us deman perdò pels cents d'estrangers 
que, absolutament aliens a la vostra actuació, passaren per 
allà mirant-s'ho tot amb una actitud ballermanesca, en 
general ignorants i grollers, i per als quals la vostra música 
era com qui sent ploure. 

En quart lloc us deman perdó pels pares dels infants 
que prengueren el lloc com si del parc infantil es tractàs . I 
molt molt especialment us en deman en nom d'aquell grup 
de brètols que passaren fant-vos ganyotes i jutipiris. No 
m'està bé dir-ho, però en aquell moment els vaig odiar 

profundament. Tanta sort que les coses aviat m'espassen. 
En cinquè lloc us deman perdó per no entendre de 

jazz. N'escoltam poc, sabeu? La darrera vegada va ser, 
ja fa un grapat d'anys, ~b motiu d'unes actuacions de 
l'enyorat Tete Montoliu. I, clar, això ens duu a confondre 
les figues arn les llenternes. Hem arribat a creure que el 
jazz és això que hem escoltat al moll durant un grapat 
d'anys i, clar, quan ens toca escoltar jazz de bon i de veres 
quedam astorats . Ah, el jazz és això? 

En fi, esper que no ens tingueu en compte. Sé com 
us va resultar de dificil concentrar-vos en la feina. Si us 
serveix dc conhort, heu de saber que els qui havíem arribat 
al moll decidits a escoltar-vos també ho passarem tort. Jo 
vaig acabat encès com un misto i ho vaig fer pagar amb la 
pobra Michelle McCain, que no tenia cap culpa. 

No és probable que llegiu aqusta carta, i com que, 
d'altra banda, és de suposar que us ho pensareu abans de 
tornar per aquí, esper tenir l'oportunitat d'escoltar-vos en 
algun altre lloc, on la gent, independentment dels seus 
gustos musicals, hagi desenvolupat els principis elementals 
del respecte i del civisme. 

Està ben vist que el que no s'ha de donar faves a qui 
no té barram. 

Cordialment 

Jaume Fuster Alzina 

No és la meva intenció criticar per criticar, 
especialment a un col-lectiu de gent que fa feina de 
valent i desinteressadament, com és la Comissió de 
festes. Ara bé, no em direu que no és una passada 

~~-• que els cartells de les festes de Sant Roc i Sant 
Bartomeu apareguessin quan els actes festius 

eren a les darreretes? 
Supòs que explicacions i motius deu haver-n'hi 

molts, però així, en fred (i no sé què han costat), 
sembla una tudada de doblers i una gran improvització. 



cartes/opinió 

Cala Gat 
Benvolgut director prec tingui a bé publicar aquesta 

carta 
Primer dir que em sembla trist que a Capdepera, 

encara es continuï amb I 'idea que s 'ha de seguir urbanitzant 
com si no res. Fa anys que vinc a Cala Rajada, i veig com 
la seva fesomia canvia any rera any. No sé si els 
calarrajaders s 'han aturat a pensar quin tipus de poble volen, 
però crec que no ho han fet, bé perguè es troben massa 
ocupats fent dobJers o perquè encara no els basta amb els 
que tenen. Jo trob que el poble ha empitjorat molt pel que 
fa a 1 aspecte urbanístic i a la qualitat de vida tot són 
renous, trànsit insuportable, platges plenes de gom a gom, 
i gent massa gent De fet estam pensant canviar de destí 
de vacances , malgrat la casa que llogam es trobi a un lloc 
relativament tranquil. 

El que m'ha fet escriure aquesta carta és mani
festar la meva opinió contrària a que s'aixequi la moratòria 
del consell que impedeix estendre la urbanització de. Cala ,. 
Gat. Com amant d'aquest indret crec que l'Ajunt<Íment 
s ha equivocat , i pens que si pot rectificar ho hauria de fer, 
ja que si una cosa li sobra a Cala Rajada (i a sa Mesquida 
i a Canyamenl i a Font de Sa Cala) és ciment 

No crec que faceu cas de la meva opinió, però 
crec que és la de molta gent que com jo, fa anys que vivim 
uns mesos entre vosaltres atrets pel vostre paisatges i les 
vostres platges. 

un estiuejant 

Festes 
He sentit comentaris que la comissió de festes, o 

part, es troba molt cremada i pensen retirar-sc. No se els 
motius però el cansanci, ja fà un raig d' anys que 
pràcticament els mateixos duen el pes de l'organització, i . 
certes critiques deuen tenir molt a veure. Personalment no 
tenc més que paraules d' encorajament i ànim per a tots els 
qui esteu enmig i , com a veí de Cala Rajada, donar-vos les 
gràcies per la vostra dedicació . 

Aprofit aquestes planes per animar a joves, i no 
tan joves, a apropar-se a la comissió de festes per a apor
tar la seva col·laboració i les seves idees que, sense dubte, 
han de ser beneficioses . També vos dic que, sense tancar
vos a les crítiques, sapigueu destriar entre les que es fan 
constructivament i les que es fan senzillament per 
emprenyar hi ha qui no fa res per poder "treure la pell als 
altres" sense donar cap alternativa. Aquests darrers val 
més no escoltar-los, tanmateix es faci el que els faci no els 
agradarà. 

Així que ànim i endavant Gràcies per fer de les 
festes de Cala Rajada i Capdepera les més divertides i 
populars de l'illa, potser no siguin les més vistoses i 
espectaculars, però són les més participatives. 

Paco Galiàn 
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Bqtec 
A les planes d'informació sobre les festes 

de Sant Roc i Sant Bartomeu, que 
desinteressadament ens ofereix la premsa illenca, 
he llegit amb interès 1' article, de no sé realment qui 
(ni ganes de saber-ho), que ens comenta quan pre
ciosa, necessària i idònia és la Plaça de l'Orient 
Entre altres peculiaritat ens recorda, i això tots ho 
sabem, que es tracta d'un necessari punt de 
trobada que els gabellins necessitaven, i 
reclamaven, indicant que és peatonal. 

Es curiós que a aquestes planes de "propa
ganda i autobomba municipal ", ens vulguin vendre 
com a èxit i gran realització de l'equip de govern 
aquesta plaça, monument a la improvització , a la 
indefinició i a la manca de respecte cap els espais 
verds i públics del municipi. 

La plaça de l'Orient, algú ja ho va dir, 
suposa el desaprofitament d' una gran oportunitat 
per a dotar a Capdepera duna AUTÈNTICA 
plaça pública i cèntrica. La pèssima política de 
crear espais polivalents, que no acaben de ser ni 
figa ni raïm, ens priva de tenir infrastructures 
vertaderament profitoses . Va passar amb la plaça 
dels Pins i ara es repeteix l'Orient, dos espais 
emblemàtics del poble àrids i gens acollidors, 
models de "plaça dura" pròpia de grans urbs. 

Qualsevol diria que han dut la iniciativa per 
fer-la peatonal, o que està pensada com a punt de 
trobada (si llevam les terrasses dels bars!) i esbarjo 
dels veïns. Si no fos per la protesta d'alguns, 
recolzats per nombroses signatures demanant la 
seva peatonització, possiblement avui els cotxes 
circularien pel mig, part seria un aparcament i el 
poc espai restant serien terrasses dels bars. 
Malgrat els canvis, no deixa de ser una plaça gris . 

L • C»R.IEINT 

PLAÇA PER TOTS 



Les eleccions del passat mes de juny han constituït 
el capgirament més radical que ha patit la política de les 
Balears des de l'adveniment de la democràcia. Això no 
obstant, no convé dramatitzar la situació: aquesta terra, 
simplement, s'ha dotat per primer cop d'un govern de 
centre-esquerra, moderadament progressista i tímidament 
nacionalista. Voler difondre, com intentà la dreta més 
radical, la idea que aquest canvi venia a reeditar el concepte 
de Front Popular de 1936 (que a les Balears, tanmateix, va 
resultar derrotat a les eleccions del mes de febrer d'aquell 
any) no tenia cap altre objecte que ficar la por en el cos dels 
segments socials més conservadors i, en molts casos, més 
influents. El que no va considerar aquesta dreta és que, del 
Front Popular, lamajoriad'electors, massa joves, no n'havien 
sentit parlar mai i que, en tot cas, si n'havien sentit parlar, 
molts ho havien fet a partir de fonts més o menys 
objectives, que el deslliuraven de connotacions 
apocalíptiques. La història l'escriuen els guanyadors, però, 
des del36 ençà la nostra història ha estat rescrita diverses 
vegades i avui, afortunadament, a les escoles ja no s'ensenya 
que els republicans foren uns monstres de set caps ni que 
els "nacionals" foren els salvadors de res. 

És evident que la dreta mallorquina, la dreta 
econòmica -no n'hi ha d'altra, de fet- s'ha democratitzat 
notablement i que, en proporcions gens menyspreables, té 
assumit el joc democràtic com a necessari, inclús per als 
seus interessos, tot i les esperonades caciquils i les 
reminiscències dictatorials denou encuny, creacions pròpies 
dels temps que corren, inherents a la mateixa condició 
humana. Temes com el de Formentera em semblen invents 
que, bevent de la tradició antidemocràtica més barroera, 
són fruit de la "modernitat", innovacions pròpies d'aquest 
temps, una mica desmanyotades a pesar de tot 

Des de l'òptica de les minories dretanes més 
reaccionàries, i, per tant, menys disposades a acceptar les 
regles del joc, aquest "front" tan antinatural, tan perillós per 

a la convivència i tan contrari al seny de la gent d'aquesta 
terra, pot resultar especialment corrosiu en matèria 
econòmica, que és allà on pica, i en els aspectes 
lingüísticoculturals. 

Pel que fa a l'economia, les passes enrere que es 
facin, si és que se'n fan, derivarien especialment d'una 
racionalització en el sector de la construcció que, a l'ensems, 
seria la conseqüència d'una reordenació de la política 
urbanística. Dir que aquesta és una qüestió prioritària, 
reclamada reiteradament imultitudinàriament per la societat 
civil, no és dir res nou. Les manifestacions en què el poble 
ha sortit al carrer a dir prou, varen acabar per merèixer la 
resposta del president Matas en el sentit de "he pres nota" . 
El president Antich, a més de prendre nota, haurà de 
legislar, i aplicar la legislació, d'acord a aquesta creixent 
sensibilitat conservacionista i ecologista, plasmada de for
ma majoritària a les urnes. Sense arribar a una parada 
absoluta, impossible i indesitjable, el sector de la construcció 
s'hauràde "refredar" notablement. L'impuls de l'agricultura 
i la comercialització dels productes de la terra crec que es 
contemplen com a prioritats ben atractives i, per què no, 
rendibles . D'altra banda, possibilitar alternatives industrials, 
atractives i compatibles amb el turisme, serà un altre gran 
repte econòmic del nou govern. Aquest, el turisme, s'haurà 
de seguir veciant, com a motor de la nostra economia i 
sempre des de la perspectiva d'aturar el creixement del 
sector i de recolzar les iniciatives que apostin per una 
millora de la qualitat. 

La nostra cultura i la nostra llengua, segurament, 
rebran un tractament molt més respectuós que no han 
tengut en els setze anys de governs conservadors. Qualsevol 
cosa que es faci semblarà un salt endavant, després d'anys 



col·laboració 

de passivitat total. La simple aplicació de la legislació 
vigent, sense afegitons, ja suposaria una virada espectacu
lar. Així que, cal sentir-se esperançats. Evidentment, 
aquells que pel que fa a la IJcnguaja els aniria bé la seva 
anihilació, pura i simple, a fi que, morta i enterrada, deixàs 
de constituir un problema, es passaran els pròxims quatre 
anys parlant de radicalisme, d'imposicions, de sectarisme, 
d'intolerància, de catalanisme i de tot el que valgueu, per tal 
de desprestigiar les iniciatives normalitzadores del nou 
executiu i, ben especialment, de la Conselleria d'Educació 
i Cultura. Detotamanera, amb DamiàPonshotenendificil: 
és un home de massa coneixement, i de massa 
coneixements, com per esperar-ne ni relliscades ni 
vacil·lacions . El pandero està en bones mans i els enemics 
de la tasca de redreçament de la nostra identitat trobaran 
aquí sabata a son peu. 

Que ho tenguin clar tots, empresaris i treballadors, 
mallorquins de naixement i d'adopció, rics i pobres, 
catalanoparlants i castellanoparlants: el món no es va 
acabar amb l'eclipsi ni s'acabarà amb el nou Govern pe les 
Illes Balears (i se suposa que també de les Pitiüses). És 
més, estic convençut que per a aquesta terra poden 
resultar molt saludables, després d'anys d'esterilitat en 
molts d'aspectes, mesures que posin l'accent en els 
aspectes socials (pensions incloses),a favor dels més 
endarrerits econòmicament sense que. això suposi anar 
contra els més afortunats, de dignificació de la nostra 
llengua i la nostra cultura i de la seva deguda promoció, 
d'integració dels immigrants, de contenció de la pressió 
urbanística, d'assumpció de les transferències dc sanitat i 
de posada d'aquesta a l'alçada d'altres comunitats i, en fi, 
de cohesió de la societat de les Illes per tal que se senti 
orgullosa de constituir un poble capaç de gestionar el seu 
propi destí. 
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Deia Valentí Puig (1), fa uns anys, que "la societat 
mallorquina no sap què fer amb el seu estatut d'autonomia 
i, en conseqüència -en virtut d'una de les constants més 
òbvies en l'art mallorquí de viure-, delega en la classe 
política a fi que s'ho faci com pugui per donar aparença de 
vida a un text estatutari que ha deixat moltes despulles pel 
camí i que ha fet malgastar nolta pólvora en salves i en 
batalles mes propícies a l'atrinxerament que a la victòria ... " 
( ... ) D'aquí que "els necessaris jocs de correlació entre 
l'autoritat social i l'autoritat política rarament han existit a 
la societat mallorquina, peculiarment inconnexa -en' termes 
moderns- i poc contruïda" ( ... )"Ara per ara al teixit social 
de Mallorca no existeixen aquells nuclis capaços d'exercir 
una política autònoma i coherent. 

Afortunadament, ens trobam en una cruïlla històrica 
en què una majoria d'aquest poble sembla que sí sap què fer 
amb el seu estatut: entre d'altres coses, canviar-lo per un 
de més favorable als interessos d'aquesta terra. I això a 
partir, per fi, de la necessària connexió entre autoritat 
social i autoritat política. 

Faig vots perquè no es malmeti cap de les moltes 
esperances depositades en els nous mandataris d'aquesta 
terra. No estaria bé que ens decebessin. 

(1) V.Puig, "Identitat. societatcjvi/ i inèrcia", Serra d'Or, 
juny de 1990 (citat a Pensar elrercer mil- /enni, Grup Blaquerna, 
Ed. Lleonard Muntaner, 1999) 

\ I 
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convetsq m/J 
4. Xqvier Liy Lozq no 

Una de les novetats que presenta 
l'organigrama dissenyat pel nou equip municipal és 
la creació de la regidoria de Medi Ambient adjudica
da al regidor Climent Alzina. Una de les primeres 
mesures ha estat la contractació del tècnic Xavier Liy 
Lozano. A principis de juliol s 'incorporà al nou càrrec 
i ha constatat que els problemes ambientals del 
municipi són els propis dels municipis turistics. És prest 
per entrar en detalls, per això aquest primer contacte 
no és més que la presentació d 'en Xavier. 

- Primerament, m'agradaria conèixer els estudis i 
treballs realitzats com a tècmic en medi ambient?. 

- He estudiat a 11nstitut Químic de Sarrià i som 
enginyer químic. Des de 1 'any 1994 he treballat en la 
gestió i disseny de depuradores a Mallorca per 
encàrrec de l 'IBASAN a Sóller; també he treballat a 
Barcelona especialitzant-me en aigües residuals 
ind~strials. Treball en sistemes de gestió ambiental a 
instal.lacions turístiques. Tenc 30 anys. 

- Ja t'has fet càrrec de la situació ambiental del 
.. '? mumc1p1 . . 

- Me n'estic fent. La feina és interessant. 
Capdepera té concentrada una problemàtica comuna 
a tots els municipis turístics de les Balears: residus 
urbans, aigües residuals, espais naturals, .. . 

- Quines són les primeres iniciatives que cal 
prendre? 

- Identificar els punts més febles per 
desenvolupar programes d'actuacions. De punts 

febles n'hi ha molts i un es pot perdre; per això és 
basic saber cap a on volem dur la politica ambiental. 

-Tens decidida alguna iniciativa2 
- Una de les més immediates serà crear, abans 

de finalitzar l'any, un fòrum ambiental del municipi. 

- Quina planificació ambiental has trobat? 
- La feina desenvolupada estava repartida per 

diferents departaments i quasi totes tenien una gestió 
compartida amb institucions de caire autonòmic. En 
la gestió de 1 'aigua l 'únic que pot fer l'Ajuntament és 
treballar nous usos de les aigües residuals, potenciar 
la informació pública i proposar mesures d'estalvi 
d 'aigua. 

- Aquests dies 1' abocador de fems de Son Terrassa 
ha tomat a ser noticia per l'incendi que s'hi ha produït. 
Com està el tema?. 

- La gestió dels residus urbans és un problema 
d 'aqui i de per tot. El Pla de Residus del Govern Ba
lear encara no està acabat de configurar. Residus de 
la construcció, vegetals i voluminosos 
(electrodomèstics. mobles. etc,) no tenen una sortida. 
D'aquí la necessitat de comptar amb un abocador. 
Proposam fer una correcta gestió dels residus: reduir, 
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reutilitzar i reciclar, per aquest ordre. Per exemple, 
reutilitzar els enderrocs que actualment són tractats 
com un residu i no ho són ja que poden reutilitzar-se 
per regenerar canteres, fer camins, etc. 

-Facilitar la informació i la comunicació ambien
tal és una qüestió pendent. Què penses que cal fer?. 

- Aquest és un punt bàsic. Hi ha una feina molt 
gran sobre el correcte ús del medi ambient; per 
exemple, la gent no sap que les pegellides o els crancs 
peluts estan protegits. Cal informar i educar, per 
exemple desenvolupant el pla de l'escola verda. Les 
escoles ja han fot actuacions. Els nins han d'arribar 
a conclusions i raonar els motius pels quals han de 
comportar-se d 'una determinada manera i actuar. 

- Realitzes tu, pel teu compte, algun tipus d'anàlisi? 
Com està l'aigua de les nostres platges?. 

- El Govern Balear quinzenalment fa anf¡lisis 
de les cinc platges més importants del municipi. 
Periòdicament des de la Cancelleria de Sanitat ens 
envien els resultats de les aigües de les platges i fins 
ara totes compleixen la legislació vigent Setmanalment 
revis l'estat de les platges: aigua, arena i can:p dunar. 

- De la denúncia de Geomarin realitzada a les 
pàgines de FAXDEPERA sobre l'abocament d'aigües 
sense depurar a la mar que hi ha ? 

- En aquest darrer mes i mig hi ha hagut 
abocaments incontrolats a la platja de Son Moll en 
dues o tres· ocasions perquè no funcionava el pou 
d'impulsió; necessitam unes peces que han de venir 
d 'Alemanya. 

- Quines actuacions hi ha previstes als espais 
naturals? 

- En el mes de setembre es començarà a 
treballar a 1 'aula de natura de s 'Alzinar. Hi ha 1 'estudi 
del G.O.B sobre l'estany de Canyamel. Vull destacar 
que de manera immediata volem entrevistar-nos amb 
totes les associacions del municipi interessades en la 
qüestió ambiental; estimularem els ciutadans a que 
siguin proactius, és a dir, disposats a treballar en 
aquelles idees que ells mateixos proposen com a més 
necessàries. 

Certament la problemàtica ambiental encara està 
prou verda; esperem que maduri ràpidament i, sobretot, 
que doni fruits. 

Redacció Cap Vermell 

r 
RèC1uiem per 

Cala Mes-C1uida 
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Un diari de la premsa illenca, en el seu suplement domi
nical, dedicat en aquest cas a la encimentament de Mallorca, posava 
com exemples de la nova febre constructora algunes zones de la 
comarca ~el Llevant. Si bé la primera, i més espectacular, imatge 
correspoma a Sa Coma, on es reflectia la seva primera línea cosa 
que feia encara més contundent el títol del reportatge ''Homrigón, 
el paisaje de la costa", també s'hi trobava una referència a Cala 
Mesquida sota el títol de "Rèquiem per Cala Mesquida 11

• 

Els responsables d'aquest atemptat paisatgístic, que ha 
fet perdre, irreversiblement, l'encant d'una de les platges més 
belles de l'illa, deuen sentir-sc plens d'orgull. Aquesta impactant 
construcció, aviat podrà ser considerada un model de com el 
capitalisme més salvatge, recolzat adequadament pel poder local, 
capola el nostre territori, sota la falsa idea de modernització de la 
planta hotelera, en plena discussió de moratòries i directrius 
territorials. Això sí, tot legal i ben legal. Bé, o més o manco legal, 
perquè diuen que l'hotel s'obri sense llicència, l'urbanització no es 
troba acabada -es pot construir a una urbanització sense serveis?
, utilitzen espai públic com aparcament (quina viada varen fer a 
tomar el quarter!), etc. 

De les declaracions prèvies, les que s'empren per al que 
vulgannent es diu vendre la moto (a l'article es recullen algunes 
afumacions, anteriors a l'aprovació del projecte, del batle) ja ningú 
se'n recorda. Cala Mesquida és una urbanització modèlica?No hi 
cabia un projecte menys impactant que el mur de ciment construit? 

Hem viscut, estam vivint, una mena de dècada prodigio
sa. Realment, el "boom dels 60", allò que deien despectivament 
b,ale~ritzac~ó, quedarà com un joc infantil comparat amb el que 
s està produmt en els 90. I amb manco oposició social. Al menys 
al nostre municipi. 

El que sembla més cúúc és llegir en els programes de tots 
els partits, especialment els del govern municipal, en els seus 
apartats d'urbanisme, que faran un urbanisme restrictiu, protegiran 
la natura, milloraran les àrees naturals, i bla, bla, bla ... quan els fets 
van en altre camí 

Al ritme que duim, d'aquí a quatre o vuit anys, els pro· 
grames electorals posaran frases i propostes com aquestes: 
"Prometem tenir cura de la mata del carrer ics 11 "No tallarem el pi 
de la cantonada dels carrers a ib", " Farem un estudi sistemàtic dels 
garrovers de la plaça Castellet", etc ... i no per ser especímens 
espectaculars, o tractar -se d'exemplars endèmics, sinó per la seva 
singularitat... Potser siguin els únics que ens quedin. Que es tracta 
d'una exageració? Idò temps al temps! 

P.G. 
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COMITE PEL NOBEL DE LA PAU 2000 
JOAN CARRERO SARALEGUI 

Apreciats amics i amigues. 
Ens posem en contacte amb 

vosaltres per informar-vos de la can
didatura d'un mallorquí al Premi Nobel 
de la Pau de l'any 2000, i sol·licitar
vos el vostre suport. Joan Carrera, 
compromès amb la no-violència des de 
fa vint-i-cinc anys, ha realitzat 
últimament diverses accions de 
denúncia per les situacions d'injustícia 
i els tràgics esdeveniments que han 
anat succeint a la regió dels Grans 
Llacs africans, especialment des de 
l'any 1990. 

La seva trajectòria personal 
s'inicia a la seva joventut al declarar
se el tercer objector de consciència de 
tot l'Estat espanyol ( a excepció. dels 
Testimonis de Jehovà), i culmina amb 
les seves marxes de 1. 000 quilòmetres 
a peu fins a Ginebra, el 1996 ( a 
principis d'any des de Barcelona, i a 
finals des d'Assís), i el seu dejuni de 
42 dies a les portes del Consell de 
Ministres de la Unió Europea, a 
principis de 1997, com a darrera i ex
trema mesura per a denunciar el 
genocidi a la regió dels Grans Llacs, 
cada vegada més oblidat i silenciat. 
Aquesta darrera acció va comptar 
amb el suport de 19 premis Nobels, la 
comissària Emma Bonino, els diversos 
grups polítics del Parlament europeu i 

el seu president José Ma Robles, llorca) i de Vicens Ferrer (premi 
desenes de personalitats internacionals Príncep d'Astúries de la Concòrdia). 
i centenars d'ONGs. Elsadjuntemeldocumentbàsic 

Joan Carrera és el rostre de d'aquesta candidatura( és ala redacció 
sofriment de les víctimes de la regió de Cap Vermell). També per a més 
dels Grans Llacs, i la veu de milers i informació poden consultar sobre la 
milers de germans i germanes que fundació s'Olivar a htt :/ 
pateixen la cobdícia i afany de poder www.pangea.org/olivarisobrelaregió 
d'una minoria en aquesta regió i dels dels Grans Llacs africans en particular 
seus aliats no-africans. Joan Carrera a http ://www2 .minorisa.es/ínshuti. 
ha rebut ja, entre d'altres, el premi "El Esperem comptar també amb el vostre 
coratge de la Consciència" de mans important suport per aquesta candida
del fundador de l'Abadia de la Pau tura. Per això, us preguem que ens 
(Massachusetts, febrer 1999), essent envieu el vostre suport a través d'una 
el primer espanyol en rebre aquest carta d'adhesió abans de l'u de 
guardó, i també el primer "Memorial desembre d'aquest any, conservant 
Pau i Solidaritat entre els Pobles" vosaltres una còpia del la mateixa (Hi 
atorgat per la fundació SERPAJ (Bue- trobareu un model que podeu modifi
nos Aires, novembre 1995). La veritat, car). Així mateix, si desitgeu realitzar 
la justícia, la democràcia i la alguna donació econòmica a aquest 
reconciliació estan bloquej~es de tal comitè, podeu fer-ho al c/c del la Caixa 
manera a la regió africana dels Grans no 2100-0785-22-0200050617, que la 
Llacs que només amb suports de la Fundació s'Olivard'Estellencs ha obert 
categoria del premi Nobel es podria per això. 
entreveure alguna llum d'esperança. Moltes gràcies en nom de tots 
Ja a principis del mes de maig, el els éssers humans víctimes de la 
Consell Insular de Mallorca (màxim injustícia i la violència que viuen a la 
òrgan de govern de l'illa), en sessió Regió dels Grans Llacs 
plenària, va aprovar donar suport a la 
candidatura de Joan Carrero 
Saraalegui al Nobel de la Pau de l'any 
2000. També comptem amb el suport 
de Mns. Teodor Úbeda (bisbe de Ma-

Pel comitè de la candidatura, 
Adolfo Pérez Esquive/ 

CC Banda de Música de Capdepera 

La Junta directiva, informa que el passat dia 23 de juliol, el sr. 
Joaquim Esteve "Ximo" va presentar la seva dimissió com a director de 
la Banda. 

El president 
Capdepera 23 de'agost de 1999 
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El temple parroquial 
de Sant Bartomeu 

Els dos darrers preveres de la nostra parròquia, 
en Joan Servera Terrasa i n'Andreu Genovart Orell, són 
dos homes d'empenta que han enllestit importants obres 
de millora en la fàbrica de 1 'església: refer tota la teulada, 
restaurar el campanar, reforçar els fonaments, llevar 
humitats, renovar la il.luminació interior, pintar de ben nou 
el seu interior. A ambdos preveres artanencs dedic el senzill 
homenatge d'aquest article. 

Esbrinar els motius pels quals els nostres 
avantpassats dedicaren el temple a sant Bartomeu és en
cara una qüestió sense explicació. En aquestes 
circumstàncies no queda altra sortida que treballir les 
possibles hipòtesis i, després de passar-ho pel sedàs de la 
crítica, veure què queda. Una primera investigació va con
sistir a cercar els noms dels personatges destacats que 
intervingueren en la construcció del temple per observar 
si qualcú imposà el seu nom per presidir el patronatge de 
l'església. Del llistat, l'únic que coincidia amb el nom del 
patró era el del vicari Bartomeu Sureda Cursach, natural 
d'Artà, que fou destinat a Capdepera l'any 1839, als vint
i-_çiiJÇ ~ys, i teng11~ l'honor de signar les actes de 
fmalització de les obres i benedicció del temple- ef 24-
d' agost de 1 &40. El trasllat del Santíssim Sacrament des 
de la capella del Castell i la benedicció de la primera meitat 
de l'església tengué lloc el 24 d'agost de 1836, és a dir, 
una data molt significativa i que ens indica que la decisió 
de dedicar el patronatge a sant Bartomeu fou anterior a la 
construcció del temple, actitud lògica i normal que invalida 
la hipòtesi inicial. 

Aleshores calia iniciar una altra línia d'investigació 
per comprovar si sant Bartomeu gaudia de tradició dins la 
cultura religiosa local. En tot el segle XVIll no tenim 
constància de devoció a aquest apòstol; no consta ni a la 
detallada relació de capelles, altars i imatges de l'església 
del Castell realitzada per Geroni de Berard l'any 1789. 
L'única referència fins ara documentada del nostre patró 
és del segle XVII; a les actes de la visita pastoral realitzada 
pel bisbe Joan de Santander el22 d'abril de 1641 consta 
que: "Item se visitó el altar de st Bartolomé,y fue proveido 
que se quiten los calajos que estan debajo del altar y en el 
interim que no se diga missa" (1). El fet de tenir un altar 
dins la reduïda església del Castell demostra que llavors 
gaudia d'arrelada devoció. 

Una tercera línia argumental que completa les 

anteriors consisteix en la interpretació dels símbols que 
acompanyen la imatge del patró. Els símbols canvien amb 
el temps per la necessitat d'actualitzar la imatge que 
acompanyen. Per mantenir-se d'actualitat hi ha que reno
var-se; és una llei de vida que avui en dia tenim molt 
present però que ha existit sempre. El guinavet que té 
sant Bartomeu a la mà dreta recorda que l'apòstol morí 
escorxat a Armènia. Altre temps podia estar relacionada 
amb el gremi dels carnissers que el tenien per patró, però 
l'any 1840 els gremis ja s'havien abolit. Fins a principi 
dels anys vuitanta I' escultura del patró tenia un altre súnbol 
ben interessant que fou retirat, i que confirma allò que 
deia sobre la renovació de la simbologia; em referesc a un 
cap de dimoni que estava als peus del sant agafat pel coll 
amb una corda que imitava, fent cercles, un embaulat i 
penjava del braç del sant; un súnbol que també trobam en 
el quadre de sant Bartomeu que hi ha a I' església de sant 
Salvador d'Artà, fet en homenatge al nostre patró, i és 
d'aquella època. 

Quadre de Sant Bartomeu que se consen>a a 

Sant Salvador d'Artà, obra de Miquel Torres 
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Un primer impulsor del definitiu intent de cons
truir el temple fou frai Gabriel Ferrer, ex-franciscà del 
convent de sant Bonaventura d'Artà; segons ell, el nostre 
poble tenia necessitat de protecció, "la desunió entre els 
veïns succeïa perquè no hi havia un Patró que protegís el 
poble com ho fa a Artà el senyor marquès de Bellpuig" 
(2). La lectura de l'esmentat símbol és molt clara: sant 
Bartomeu ens protegia del dimoni Llucifer mantenint-lo 
tirat per terra i fermat perquè era el culpable de tots els 
mals que ens perseguien, com podien ser la pesta bubònica 
de 1820 i una forta crisi econòmica i social . 

El gran impulsor, col.laborador i ànima de la 
construcció del temple parroquial fou el frare ex-trinitari 
Miquel Ferrer Bauçà (1770-1857); un home reveixinat, 
decidit, d'arrelades conviccions que coneixia i estimava 
aquesta contrada per ser el seu pare nadiu de Capdepera. 
A l'article "El temple parroquial de sant Bartomeu de 
Capdepera I" deia que el pare, Miquel Ferrer Font, era 
natural d'Artà perquè així constava a les fonts consultades 
(3); llavors no existíem com a municipi independent i els 
historiadors no havien actualitzat la referència; en el Llibre 
de Baptismes de la parròquia de santa Eulàlia 1768-1773, 
Arxiu Diocesà, foli 12 7, consta que " ... baptizà un minyó 
fill Uedítim de Miquel Ferrer natural de Capdepera i de 
Juana Bauçà conjugues, de Ciutat" (4). Calia una 
rectificació perquè queden més justificats els esforços de 
Miquel Ferrer. 

A la ptim~;ta m~;ilal ud stgk XIX hi hagul: 
poqtússima activitat arquitectònica a causa de la forta c-risi 
econòmica, per la qual cosa encara tenen més mèrit els 

17 

esforços dels nostres avantpassats que aixecaren, 
segurament, el més gran dels edificis construïts en aquelles 
cinc dècades a Mallorca. El conjunt arquitectònic de 
1' època, segons Catalina Cantarelles, presenta un trist 
panorama, agreujat ptlr una ínfima activitat i una 
escassíssima documentació; tant és així que l'autora no 
anomena el nostre temple en la seva extensa i 
documentadíssima tesi doctoral (5). 

L'any 1825 fra Miquel Ferrer fou nomenat ministre 
del convent del Sant Esperit de Palma i desenvolupa 
millores a la seva església per donar més glòria a la Trinitat; 
una d'aquestes obres fou la construcció d'un nou retaule 
major que seria beneït dia 2 de novembre dc 1825, obra 
del pintor i escultor Miquel Torres. A finals de 1840 el 
retaule fou traslladat a Capdepera per la mar i, una mica 
modificat, presideix el nostre temple parroquial (6). 

Unes notes biogràfiques sobre l'autor del retaule 
ens permetran situar-lo en el temps i valorar la seva 
aportació al patrimoni artístic local i illenc. Miquel Torres 
Sancho (1799-1882) aprengué l'ofici en el taller del seu 
pare, en Guiem Torres Rubert. L'any 1818 fou nomenat 
ajudant del seu pare; anys després seria director de 
l'Escola de Dibuix i l'any 1829 ocupà la direcció de la 
sala d'arquitectura. La seva producció pictòrica és abundant 
encara que no se n'ha fet la catalogació. Tampoc no és 
gaire coneguda l'activitat escultòrica. Fou pintor i escul
tor de la Seu i de 1' Ajuntament de Palma. L'acadèmia de 
dlbulx que tegentà a Palma fou moll popular i important 
en aquella època; hi estudiaren artistes de renom com els 
pintors Ricard Anckermann i Antoni Ribes i el mestre 

Quadre titolat "La vinguda de l'Esperit Sant", obra de A1iquel Torres, situat al cos superior del retaule 
de l'altar major de la nostra església parroquial 
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d'obres Bartomeu Ferrà (7). 
Segons la Gran Enciclopèdia de la pintura i 

l'escultura a les Balears (8) en Miquel Torres és l'autor 
del retaule major del convent del Sant Esperit o dels trinitaris 
de Palma però I' obra no està localitzada. Una vegada més 
ens adonam del desconeixement i poca informació que hi 
ha sobre el nostre municipi a tots els nivells, des de les 
Ciències de la Terra 
(geologia, geografia, 
botànica, ... ) fins a les 
Ciències Històriques i 
Belles Arts. 

També és obra de 
Miquel Torres el quadre de 
la Verge del Remei que 
ornava la capella de sant 
Josep ; procedeix del 
convent dels trinitaris i 
segurament formava part 
del retaule de l'altar major 
ocupant 1 'espai actualment 
assignat a sant Bartomeu. 
De 1 'escultura del patró no 
en tenim notícies però és de 
la mateixa època. 
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Genovart i que seguiran en el futur perquè els pobles veïns 
estan condemnats a compartir moltes coses. 

- ------------ Josep Terrassa 

Notes 

(1) Visita pastoral a 
les parròquies de la 
part forana de Ma
llorca. Any 1641 . 
Transcripció i notes 
de Josep Estelrich i 
Costa. Sant Joan 
1996, pag. 45. 
Aquesta referència 
documental me fou 
facilitada per 
n 'Andreu Genovart. 
(2) Manuscrit de 
Sebastià Ferrer San
cho "Cofe ta " 
(3) Cap Vermell no 
161, febrer 1995. 

En Miquel Torres 
practicà tm classic:isme molt 
acad_èmic, era 11n bon 
dibuixant i pintava com si 
fos un retratista; repetia les 
compostctóns seguint 
esquemes clàssics i poc 
innovadors, cercant la 
perfecció del dibuix; 
utilitzava tècniques 
barroques concentrant la 
llum en la part central del 
quadre i en tot allò que calia 
destacar o ornava el conjunt 

LA SANTJSIMr\ 1 .. RINIDAD. 

(4) Xaneba Fio/, 
Pere. Religiosas 
trinitarias de Mallor
ca. Palma de Mallor
ca 1980. Ed. 
Miramar, nota 3, pag 
181 . Una còpia 
d 'aquesta nota docu
mental em fou entre
gada per l'amic 

LA VIRGEN DEL HEMED10, 
S. JUAN DE MATA~ · Y S.l;'ELlX DE VALOIX. 

Dibuix amb els símbols propis de l'Ordre Trinitària, gràfic que serví 
de model a Miquel Torres per a dibuixar el quadre "La Verge del 

Remei" que estava exposat a la capella de Sant Josep, i que 
recentment han retirat. 

amb els típics angelets . Es decantà bàsicament per la 
temàtica religiosa. 

L'artista era molt conegut a la contrada d'Artà; l'any 1836 
da urà i jaspeà I 'altar major de 1' església desant Salvador; I 'any següent 
talla pintà, daurà i jaspeà elrúnxol deia Mare de Déu. El creuer de sant 
Salvador té, a la part de llevant, una capelleta dedicada a sant Bartomeu 
i a la part de ponent una altra dedicada a sant Joan Baptista que 
representen, utilitzant!' expressió del pare Antoni Gili, les villes gennanes 
d'Artà: Capdepera i Son Servera (9). Les pintures d'aquestes capelles 
també són obra deMique!Torres iforen beneïdes dis 28 de juliol de 1850. 

La història del nostre temple p~oquial està farcida 
de referències a Artà i als artanencs; unes relacions que 
han continuat amb els preveres Joan Servera i Andreu 

Jaume Fuster. 
(5) Cantarelles Camps, Catalina. La arquitectura ma

llorquina de la Jlustración a la Restauración. Pal
ma 1981, pag,256. 

(6) El retaule de l 'altar rrzajor. Article que vaig publi
car a Cap Vermell, n° 166, juliol-agost 1995. 

(7) Gran enciclopèdia de la pintura i l'escultura a les 
Balears. Ed. Promomallorca 1996-98. 

(8) !bid. Volum .W. pag 324. 
(9) Gili Ferrer, Antoni. Història de Sant Salvador 

d'Artà. Impremta la Activitat, Artà 1979. 
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Pregó-convit a la festa 
de la Mare de Déu del Carme 

Quan Santa Margalida és a punt d'encendre les 
calorades de l'estiu, a Cala Rajada ens disposam a celebrar 
la nostra festa, la festa del Canne. 

Com un babaí suau, però que cala endins, la memòria 
es va omplint de records, de cares, de paraules i gests que 
ens criden. No criden fort, però es fan sentir. Són cares i 
gests que vénen d'enrere, de molt enrere, gairebé ningú se'n 
recorda, tal volta els més vells. I criden, ens criden. Unes 
cares són perfectament conegudes, altres quasi ni es veuen, 
perdudes pels viaranys del temps. Hi ha paraules i .fets que 
retornen amb força colpidora, ens parlen de vents i de 
tempestes, de bonança i d'alegria, de fam i de feina. 

La trunyella del poble, el teixit que es veu, es toma a 
fer sensible, inclús palpable. A un, personalment, li fa sentir 
que hi pren part, més ben dit que és un cabell d'aquesta 
llarga coa. 

La festa, tota festa, és un moment privilegiat, un 
temps que retorna anyalment per recordar-nos d'on venin 
i qui som; i ajudar a construir el cap a on anam. 

És un temps que podriem definir com l'espiral de la 
vida. No un retorn purament cíclic que inexorablement 
s'acompleix; i així com ve se'n va. 

Si és espiral és perquè va per envant. Perquè l'home, 
en aquest cas nosaltres, a la nostra festa hi afegim la vida. 
Les angoixes i les tristeses, les alegries i les perances de 
cada un, de cada família del poble, són el que aportam 
anyalment a la festa. I fan que cada any la festa sigui igual 
però diferent. 

La festa és el moment privilegiat per a l'encontre de 
les persones, per sortir de la rutina de la vida. 

Haurem de vigilar de prim compte per conservar i 
aprofundir en la festa. 

Si el nostre poble, si nosaltres creim, i feim creure als 
nostres joves, que Cala Rajada és una bauxa durant mig 
any, com podrem viure amb intensitat els dies grans d'una 
festa en el seu sentit més ample? 

Jo, ara vos convidaria a fer el que feien antigament 
a la vetleria. Contar històries, contar llegendes, contar fets 
viscuts que els feien sentir de la mateixa nissaga, del mateix 
poble, de la mateixa gent. 

Avui que tant necessitam saber col-lectivament s'on 
som, que necessitam integrar tanta gent, fer-li conèixer el 
que som i el que hem estat, serà bo que recordem. I que ho 
facem en el sentit més profund de la paraula recordar: 
tornar a dur al cor. Que retornin al cor paisatges, gent, 
situacions, i que fructifiquin avui, a la festa. 

Aquí i ara, a l'església parroquial, reunits en família 
dt: poble, recordem. 

Josep Sureda i Blanes comença el seu relat "La torre 
de la boira" descrivint hermosament la nostra contrada; 
aquest preciós lloc al llevant més llevant de Mallorca, i diu 
així: 

"El Cap de Pere és una llenca magnífica de terra que 
es fica dins la mar entre dues badies de gran bellesa; una tira 
de terra estreta que si fos ampla a bastament no podria 
incloure major varietat de paisatges que els que conté. 
Corren per ella els caminois, com a mirandes obertes a 
paisatges de llu, entre pujols suaus coronats de molins, 
vestits de pinars o alzinars que acaben a abaix en vinyes 
finament corbades o en planells diminusts d'hortalissa; 
altres vegades s'enfilen pels espadats valens que s'emmirallen 
dins fondals d'aigua d'un blau d'anyiL La mar movedissa 
mostra una immensa gamma de verds i de blaus: blaus 
foscos i temeorsos per on tresquen salroigs i tintoreres; 
delicats blaus cerulis que deixen endevinar l'arena blanquinosa 
del fons, la mateixa pulcra arena que llepa l'aigua de les 
platges de l'Agulla i de son Moll, que tant sorprenen per la 
seva bellesa pagana, sovint animada per la silueta de les 
figures humanes ... " 

Entre l'Agulla i son Moll, al bell mig, Cala Rajada. 
Esper que la realitat, encara, ajudada pel record i la 
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imaginació hagi fet possible reconèixer-nos dins aquests dedicant-se a la pesca del palangre ... , i del coral. Encara 
paisatges. se'n recorden alguns dels més populars: el patró Tià, el patró 

L'Arxiduc Lluís Salvador, alasevamonumentalobre Morey, el patró Canals, etc. S'ha de dir que els qui donaren 
"Les Balears", anomena Cala Rajada, senzillament, com a un major impuls al desenvolupament del llogaret foren els 
desembarcador. Escoltem-lo: pescadors de Valldemossa que, des de Pasqua a Sant 

" ... Sortint del carrer del Port arrenca un camí bastant Bartomeu, es dedicaven a la ·pesca de coral, palangre i 
bo que duu a la veïnada Cala Rajada, el principal esponja, tenint a Cala Rajada la seva base permanent 
desembarcador de la localitat. Passant a l'altura d'una durant el període esmentat. 
pedrera de marès i d'una de grava, el camí s'enfonsa Vivien en les seves embarcacions, i els diumenges, 
suaument, voreja el puig de na Cabrona, en el qual s'hi alcen festes i dies de mal temps, pujaven a Capdepera~ on es 
dos molins de vent i hi creixen pins, ullastres i garballons, relacionaven amb la gent del poble.Això donà peu que se 
continua durant un petit tram travessant uns camps fèrtils, celebrassin diversos matrimonis entre pescadors i al·lotes 
i ja s'ha arribat a Cala Rajada ... " del poble. Era bastant corrent que aquests nous matrimonis 

Rafael Ginard i Bauçà, en el seu relat "Les Atalaies edificassin les seves cases a Cala Rajada mateix. Així 
de s'Heretat", la defineix com a " .. . refugi estival passà amb els Blancus, Tugores, els Nadal de Felanitx, i 
d'aristòcrates i senyors acalorats; com a tota blanca i flrida amb l'amo en Pere Andreu de Capdepera. Les primeres 
de veles de tantes barques de pescar ... " casetes, molt senzilles, estaven situades en filera, en núme-

Certament que moltes coses de l'espai i del paisatge ro de cinc~: a la mateixa línia de costa, i a la part alta del 
de Cala Rajada i del moll han canviat; segurament, s~nyors varador actual, i s'anomenaven ca madò Francina, ca's 
acalorats n'hi ha més que mai iveles de barques de pescar Mus sí, ca'n Pasteles, ca'n Tafona i ca'n Parreta. Les de ca' s 
manco que mru. atró Morey ican'n Canals estaven a la mateixa vorera de la 

Mestre VicençNadaliBosch, al "Corpus de toponímia mar, al costat de la carretera i davant l'actual escola. Uns 
de Mallorca", de Mascaró Passarius, relata la fundació de quants magatzems completaven el llogaret, que des d'aquell 
Cala Rajada i diu: moment es va incrementar, primer amb lentitud, i als darrers 

" ... El nom de Cala Rajada, probablement, es deu a anys amb gran celeritat. 
l'abundància de les rajades en les aigües de Cap de Pera... Els primers habitants de Cala Rajada eren una 
El que avui és el llogaret de Cala Rajada abans era la vintena en total, comptant els pagesos de la possessió, als 
possessió de ca'n Climentó, les cases, molt a prop de l'actual quals s'hi afegien a l'estiu les barques dels forans . Els 
platja de pescadors, estaven situades on avuÜn ha emplaçat diumenges i festius anaven a missa a Capdepera, fins que, 
l'establiment conegut com "La Granja", encara es pot gràcies a la mediació de la família Tafona, estiuejants que 
observar avui, sobre el pis del carrer, el forn de la casa de tenien un parent capellà, allà per devers l'any 1887, es 
pagès. Ca'n Climentó cultivava blat, figues, ametlers i, en un comença a construir la petita església de Sant Roc, situada 
forat del pinar de Cala Gat, la vinya. Pertot hi creixien les a la parta de darrere de l'església de Ca's Bombu. Amb el 
figueres de moro i abundava el bestiar, especialemtn el · temps resultà molt petita, especialemtn a l'estiu, fins que 
porc... devers l'any 1918-19 es fundà el convent de les monges 

... Exceptuant les pagesos de la possessió de ca'n Franciscanes, il'any1924,ainstànciesdelssenyorsVicenç
Climentó, els primers habitants foren pescadors de Esteve de ca'n Celler, s'nicià la construcció de l'església que 
Capdepera, que tenien les seves embarcacions a la platja, ocupava el lloc de l'actual, essent el seu constructor don 



col·laboració 

Nicolau Vives (a) Baroi, la qual fou posada sota l'advocació 
de Nostra Senyora del Carme. 

El 1949, per amenaçar ruma i per no reunir les 
degudes condicions, l'ecònom Mn. Bartomeu Gomila 
gestionà la seva total demolició i la construcció d'un nou 
temple. Mentre duraren les obres, els actes religiosos se 
celebraren a l'oratori del convent de les Germanes 
Franciscanes, construït l'any 194 7 a expenses de la família 
March. 

EI primer capellà amb residència fixa a Cala Rajada 
fou Mn. JoanFemenies, a partir de l'any 1940. A l'any 1949 
fou destinat aquí, per substituir l'anterior capellà, Mon. 
Bartomeu Gomila, que avui ostenta el títol d'ecònom. 

La primera casa d'estiueig que es construí a Cala 
Rajada fou la de ca'n Epifànio, exactament en el lloc que 
ocupa el bar Negresco, segurament devers ~'any 1860. Els 
primers estiuetjants eren senyors naturals d'Artà, que 
anaven edificant les seves cases a la vorera de la mar, en 
línia cap a la platja de son Moll; així passà a la família 
Tafona, don Rafael Blanes, l'apotecari de Sineu, senyor 
Moragues, etc. El 1910, la família March construí el seu 
palau en el pujol de la Torre Cega. 

El primer establiment hoteler de la localitat fou el ca's 
Bombu. El primer Bombu tenia el cafè a Capdepera i els 
diumenges davallava a C;Ua Rajada amb una cafetera i 
unes botelles de licor, i a una barraca servia cafès i copes 
als pescadors. Passà més tard a vendre berenars, després 
ho convertí en restaurant i amb el temps en pensió. Un altre 
cafè s'establí depsrés, regentat per un personatge popular, 
l'amo en Pere Andreu, ... ,que és recordat com un dels més 
característics habitants de la localitat. 
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El 1906 es construí el primer hotel propiament dit: el 
Castellet, d'unes 35 habitacions . Era un edifici bell de pedra, 
molt sòlid, amb una avinguda de palmeres i una escala reial. 
L'afluència turística començà l'any 1930, quedant 
paratlitzada l'any 1936 amb motiu de la guerra civil espanyola. 
A la postguerra es reanudà l'afluència de turistes i es 
construïren nous hotels. El de Cas Bombu es modernitzà, el 
Castellet és adquirit per sindicats i destinat a residència de 
treballadors. Es construeixen nous hotels i residències ... 

Antigament hi hagué a na Ferradura unes drassanes 
on es construïen vaixells que feien el cabotatge amb 
Barcelona, València, Alacant, marsella, etc, essent el seu 
armador el veínat de Capdpera conegut com l'amo En Toni 
de s'Heretat. .. Els seus vaixells fondejaven habitualment a 
Cala Gat i la càrrega era transportada a la platja mitjançant 
barcasses i a les esquenes dels tripulants que amb l'aigua 
fins al coll descarregaven sacs de farina, sucre, sal, etc ... 

De Capdepera s'introduí l'art de la llata que a l'hivern 
produeix bons beneficis als artesans del llogaret. 

Degut a l'augment constant de la flota pesquera s'ha 
establit uns tallers mecànics, fusteria naval, drassanes, 
fàbrica de gel per a la conservació del peix,etc ... , amb la 
intenció d'atendre a la constant demanda de la flota 
pesquera.Aquesta flota començà amb barques petites, 
però despés s'utilitzaren embarcacions més grosses, El 
Camagüey, L'Aguilas, El Ramis, etc, a la llarga exigí la 
construcció d'un moll pesquer. Uns pesacdors de la localitat 
s'entrevistaren amb D. Bartomeu maura -gennà del qui era 
en aquell moment president del Consell de Ministres- que 
estiuetjava a Cala Rajada interessant-se per la construcció 
del moll. Posteriorment per mediació de D. Rafel Blanes i 
l'Amo en Toni de s'Heretat, el comte de Romanones visità 
Cala Rajada, i en comprovar el volum de la flota pesquera 
exclamà:"Tendreis puerto" . S'ha de dir, però, que la seva 
construcció fou iniciada posteriorment per l'enginyer Gabriel 
Roca l'any 1930, paralitzant-se vàries vegades per distints 
motius i fou acabada l'any 1945 . Actualment es té sol·licitada 
una ampliació, molt ecessària, ja que són deu les barques de 
bou existents i unes quaranta les petites". 

Com veís amics i vemats, contarelles, històries i vida. 
En les nostres mans queda que les futures generacions de 
Cala Rajada encara s'hi puguin conèixer. 

Que Santa Maria del Carme protegesqui els mariners 
i les seves famílies; i que embolcalli amb el seu mantell el 
poble de Cala Rajada. 

MOLTS D'ANYS I BONES FESTES! 

Mn Nadal Bernat i Salas 
Església parroquial 

Cala Rajada, 11 de juliol de 1999 



gloses 22 

Al·le oria a les Illes Balears 

Cinc perles llueix 1' albada 
que tots els vents enamoren, 
cinc joies la matinada 
de bellesa encisadora 
bressola el vaivé de l'aigua 
d'una mar que les adora. 

Són més belles que ninguna 
perquè captiven los cors, 
filles són de la fortuna, 
nomenades llles d'or. 

Enlairem junts la mirada 
diguem-los agermanats: 
terra noble, pàtria amada, 
nostre ventura i tresor, 
vet aquí la flamarada 
d'un sentiment que mai mor. 

Per cada illa nostrada 
un sol clam ha d'escampar 
des de l'alt de les muntanyes 
fins al fons dels comellars 
i tot arreu les contrades 
de 1' antic regne balear. 

Vibrant ànsia vertadera, 
nostre història hem d'enaltir 
i el brandar de la senyera 
expressar sublim sentir 
mentre 1' embat ens perfuma 
de murtera i romaní. 

Cinc illes, formosa terra, 
cinc perles enmig de mar, 
cinc JOies i una senyera 
junts tots devem defensar 
i a lluitar en germania 
pels camps hi hem d'anar, 
sense armes a fer la guerra 
i cabal per hom guanyar, 
un sentir que mos aferra 
a una terra i una mar. 

Miquel Lliteres "Catoi" 

Al bufar la tramuntana 

per aqui tot ho sacorra, 

l'ambient es gela, l'arena vola 

i s 'amuntega més llunyana 

d'aquesta mar mare tan galana 

que se 'ns brinda a contemplar. 

Es de veure com xiula sens parar 

nit i dia, tal volta una setmana, 

i com de robar-li sa litre al mar s 'ufana 

blanquejant sovintment el roquissar. 

Ella esborrarà de l'estiu tota petjada 

i les riberes d'immundicies mos purificarà 

i en un nou cicle l'hivern transpirarà 

glopades pures i una natura renovada. 

Oh! Quantes vegades amb angúnia l'he 

avocada! 

era sent nin per mi un vent maleft 

en aquelles gèlides vetllades vora el foc 

fent llata sota un llum d 'oli, "vaja joc", 

i la companyia d'algun moix engelosit 

quant ma teulada semblava s 'estremia 

i jo tremolava dins el llit espontguit 

quant la claror matinera desitjava a mitja nit 

i per s 'alou el ramatge tot cruixia. 

Quina altra vida Déu meu guaita a 1 'oblit J 

Ara encara escoltar-te em sembla, 

tramuntana, 

com et bellugaves entre les retxilleres 

dels portellons de mes malmeses vidrieres 

i xiulant, xiulant me tocaves diana. 

' I 
~ 



Música 

XII SERENATES D'ESTill: 
Comentari sobre els comentaris. 

Mai no he escrit res que pugui 
semblar una crítica musical, ni sobre 
els concerts a les SERENA TES ni 
sobre cap altre concert que s 'hagi 
celebrat al municipi. Com ja he explicat 
en altres ocasions, el motiu és que 
consider molt poc ètic manifestar 
opinions sobre manifestacions 
artístiques (de qualsevol tipus) amb les 
quals hi pugui tenir qualque lligam. 
Tots sabem com pot ser de parcial i 
partidista un judici de valor sobre un fet 
quan s 'hi té part apassionada. 

Però bé; no és el mateix opinar 
sobre un concert que comentar el que 
en sents a dir. I és que en acabar cada 
un dels concerts de les SERENATES 
i durant uns quants dies en sent de tot 
color, de comentaris. La majoria són 
positius, però també n'hi ha algún de 
negatiu i d'altres que no tenen ni cap 
ni peus. Tots mereixen el meu respecte 
perquè els consider com el que són: 
opinions personals que tothom té dret 
a manifestar. Evidentment no 
reproduiré aquí tots aquests 
comentaris, però hi ha dos aspectes 
que consider necessaris de comentar, 
encara que d'una manera .molt gene
ral i sense fer al·lusió a cap concert 
en concret. 

El programa. Realment hi ha 
programes més o manco assequibles 

per a la majoria de públic i hi ha gent 
que voldria a un concert trobar sempre 
els primers. Això significa, en la 
majoria dels casos, música prou 
coneguda per tothom, música que no 
suposi cap esforç d'atenció auditiva. 
És cert que a tots ens agrada 
d'escoltar peces que coneixem: però 
si mai no ens esforçam per escoltar
ne activament d'altres, com arribarem 
a conèixer un repertori més ample? 
(Potser un altre dia dedicaré un escrit 
a donar unes pautes bàsiques del què 
suposa l'escolta activa de la música). 
A més, en la tria d'un repertori 
influeixen molts d'aspectes que cal 
tenir en compte: característiques del 
lloc, referents històrics, gira artística 
amb un programa determinat, 
contribució a la varietat d'estils i 
estètiques dins la globalitat del festi
val, ... Els organitzadors d'un festival 
poden suggerir a l'intèrpret un 
determinat programa però mai no el 
poden imposar; el resultat podria no 
ser el desitjat. Per altra banda, és 
gairebé impossible satisfer els gusts de 
tothom. 

La comparació entre qualitat/ 
sonoritat entre diferents intèrprets d'un 
mateix instrument. Ser un gran 
aficionat i coneixedor de la música no 
és suficient per poder criticar amb 
fonament un intèrpret o una 
interpretació. Podrem dir "m'ha 
agradat" o "no m'ha agradat", però 
els aspectes tècnics i qualitatius d'una 
interpretació, sobretot comparant 
intèrprets (fins i tot d'un mateix 
concert), només es poden jutjar si es 
tenen prou coneixements de les 
característiques tècniques de 
l'instrument i de l'obra interpretada, 
ja que cada obra/estiVautor requereix 
d'una execució diferent que cal 
conèixer amb profunditat. Això no vol 
dir que hom no pugui manifestar una 
opinió personal sobre una determina
da actuació; tothom és lliure d'opinar 
sobre un fet públic, sigui el que sigui. 
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El que hem de tenir en compte, però, 
és que es tracta només d'això, d'una 
opinió personal, positiva o negativa, 
que no té perquè compartir ningú més . 

A més d'aquests aspectes 
estrictament musicals, també s 'han 
sentit comentaris sobre la poca 
assistència de representants de 
1 'Ajm1tament. Concretament al darrer 
concert, en què actuaven dues joves 
intérprets locals, dels currículums i 
nivells interpretatius de les quals 
qualsevol ajuntament se ·sentiria 
orgullós, només hi va assistir una 
regidora del recentment constituït 
consistori. (Els actes culturals d'alt 
nivell no deuen ser rendibles ... ) . 

La situació d'incertesa política 
postelectoral a nivell d'illa i comunitat 
també s 'ha fet notar: contràriament als 
altres anys, no n'hi ha assistit cap 
representació perquè no havia estat 
format encara ni el nou Govern Ba
lear ni el Casell Insular de Mallorca. 
En conseqüència, la premsa, que 
segueix més els polítics qut:: els ades, 
tampoc no ha fet acte de presència. 

Per acabar, vull ressenyar una 
dada que consider molt significativa: 
mentre ha disminuït una mica el públic 
estranger (haureu notat la baixa 
qualitat del turisme que ens va visitar 
durant el mes de juliol), ha comparegut 
molta més gent del poble. L'assistència 
molt més nombrosa de públic del 
municipi i voltants ens demostra la 
maduració cultural d'aquest públic, la 
seva valoració i reconeixement a una 
tasca d'anys i esforços, que, tot plegat, 
contribueix a la consolidació de les 
SERENATES com a aconteixement 
lúdicocultural de primer ordre a la co
marca de Llevant (malgrat a "alguns/ 
nes" els costi reconèixer-ho). 

Berta Liesegang 
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Poques vegades una institució estatal es recorda que Cala Rajada és un nucli turístic, generador de riquesa, i que necessita 
certes inversions per a millorar estèticament. Tant és així que pocs nomenarien la darrera inversió, feta integralment per 1 'Estat, a la 
nostra contrada. I la qüestió no és anecdòtica. De fet ara que es parla de "ECO TAXES", i altres herbes, amb la fm ali tat de gravar el 
turisme illenc per reinvertir en el centres de generació de riquesa (millora de zones turístiques deteriorades i gestió d'espais 
naturals), pocs s'han aturat a pensar que seria realment innecessària, aquesta discussió, si l'Estat ens tomàs una mínima part del 
que se'n duu de les illes (i Cala Rajada, també), en forma d'inversions. És a dir reinvertir un poc en el negoci que més benefici li dóna. 
Però això, que és de sentit comú, és quasi bé un tema tabú i nosaltres, els mallorquins tampoc no ens caracteritzam per demanar 
massa 

Ara bé, i per això anàvem, malgrat passar molts d'anys entre inversió i inversió estatal, ens recorden el que fèren amb 
cartells- normalment de tamany gegantí- que arriben a st:r dements integrats del paisatge. Així tenim els dc les actuacions a la 
costa (passeigs) de Cala Gat o Cala Agulla, que perduren des de temps infinits, les obres s'acabaren abans de 1994 , malgrat 
qualque es deteriori pel temps transcorregut. 

Cap Vermell, a la recerca de.modemes tradicions, proposa a l'Ajuntament declari com a BIC (Bé d'Interès Cultural) 
aquestes relíquies del passat, ja completament integrades en el paisatge urbà calarrajader, i no dubti en incloure, en la revisió de les 
No~es subsidiàries, alguna figura de protecció eficaç, així com la divulgació en els nous catàlegs i fulletons editats per a 
promocionar el.turisme del nostre municipi. Sens dubte els qui els varen posar, restaran molts agraïts per la valoració i respecte que 
ens mereixen la seva atenció per Cal Rajada i que, malgrat el temps transcorregut..., no oblidam! 

26 de setembre de 1999 
T ort'UU""~ Cili~ peÀ/tret'\1 ? 

Per segona vegada, la comarca del Llevant es mobilitzarà per a 
reivindicar la reobertura de la línea Inca-Artà 

Volem el tren per ... SEGURETAT 
... ECOLOGIA 
.. . ECONOMIA 
.. . COMODITAT 


